

ကညီပိတ်မုန်ကရကရခိန်အတတ်ကတိလီတတ်ဖဲကညီပိတ်မုန်ကရမုန်နံ
ဆာကွအလီပုထီဝဲ(၃၅)ဝိတဝီ
ကညီနံ ၂၅၅၉နံလါရံထီဝဲ၁၃သီ-ခရံနံ ၂၀၂၀နံလါအုဖြူ(၅)သီ



တနံအံတုယီကဒီးဝဲလါကညီပိတ်မုန်ကရမုန်နံဆာကွအလီပုထီဝဲ(၃၅)ဝိတဝီလံန့လီ. လါကညီပိတ်မုန်က
ရအမုန်နံဆာကွတနံအံ, မဲကညီပိတ်မုန်ကရဖဲခဲလင်ယုဒီးပိတ်မုန်လါအတနင်လီဘင်ဒဲးလါကညီပိတ်မုန်ကရပူတဖင်
ကပူဖုင်ပူဒါ, မနုအိန်ကဲဒီးထုင်ဖျဲးထီဝဲကွင်လါ တာဆိတ်တံမနုအကလုကလုတဖင်အပူ လါအဆိအချ တကွန့
မုဝဲယတံဆာဂုဆာဝါဘင်သုအဒိအအါန့လီ.

ဖဲ ၁၉၈၅နံ လါအုဖြူ (၅) သီအနံ ပကီခိန်ဘိဉ်မုးအနီကစာဒင်ဝဲ ယုဒီးဒီးခိန်အါဒဲအါဂုသုးကျဲဒီးဒုးအိန်
ထီဝဲကဒါကွကညီပိတ်မုန်ကရ ဒီးဟံးစုနဲကျဲပုဒဲးသိးပဟံးထီဝဲဖိဉ်ထီဝဲမုဒါ လါပထံကီပုကလုကအဂီ ဒီးလီဆိ ဒင် တာ
လါပိတ်မုန်သုတဖင်အဂီကသုဝဲဒင်န့လီ. ဖဲခိန်တဖင်အတတ်ဟံးစုနဲကျဲအသိးပဂုကွဲးစးအီဆုင်ဆုင်ဒဲးသိးပကန်
ဟံကွတံဖဲတံမအကျါအကျဲဒီးပမတံကသုဝဲအဂီန့လီ. ဆာကတီအခါဖဲန့တံကီတံခဲအိန်ဒီးပုအါမးမုလါပတံ
ကူဘင်ကူသုဒီးပတံနံဟံတထီဝဲဘးဒဲးဝဲလါပိတ်မုန်ဂုဝိတကပဒဲးဘင်အယိန့လီ. ဖဲပစးထီဝဲဟံးထီဝဲဖိဉ်ထီဝဲကညီ
ပိတ်မုန်ကရဒီး ပုကလုကွင်ဝိတံဖဲတံမအဆာကတီတံလါပမတတုထီဝဲထီဝဲဘး ဒီးနံဟံအါဆဲးစ့တဖင် ပယု ထီဝဲ တံ
မ စာလါခိန်နံ သုတဖင် ဒီးအဝဲသုဒဲးမစာပုထီဝဲန့လီ. ဖဲပလီတံကရကရိဆုထံဖိကီဖိကမျါသုတဖင်အသိးအ
ကျါ အဆာကတီ ပကီခိန်ဘိဉ်မုးအနီကစာဒင်ဝဲ ယုဒီးခိန်တနီဟံးစုနဲကျဲပုဒဲးလီယုတံကရကရိတပူယီဒီး ပု
န့အိန်ဝဲဒင်စုကီးလီ. ဆာကတီအခါဖဲန့ ပိတ်မုန်အါဂုသုတဖင် တနံဟံးဒီးပိတ်မုန်ဂုဝိဒဲးဘင်အယိ တံကီတံခဲ အိန်ဒီး
ပုဒိမးလါနကဘင်တဲနံဟံဒီးကရကရိထီဝဲအဝဲသုန့လီ. ဘင်တံတဲနံဟံပိတ်မုန်သုတဖင်လါကရအတံဖဲတံမ,
ကရအတံပညိကွစိဒီးဟုဂံဟုဂံဘါအဝဲသုလါကနင်လီဆုကရပူဘင်ဆင်ပိတ်မုန်အါဒဲအါဂုနံဘင်ဖင်လဲကရအ
တံဖဲတံမဒီးစဲဝဲလါ “ ပကဲတံပိတ်မုန်လံ, ဒီးဘင်မနုအယိပကဘင်နင်လီဒဲးလါပိတ်မုန်တံကရကရိပူလဲ. ပနင်လီအ
လီအိန်ဒဲးဒါ. ” တံကီတံခဲဒီးတံတုတံဒီးပုမုအိန်ဒဲးလဲဒဲးလဲဘင်ဆင် ပကညီပိတ်မုန်ကရအံ တဆဲးလီစ့လီဝဲဒီး
အိန်ဆာထီဝဲကံကျါဝဲ(၃၅)နံတုလါမုမဆါတနံအံန့ဟဲခိဖျိအသးလါခိန်လါအပူကွင်သုတဖင်အတံသးစွဲကတု
ဒီးဂုကွဲးစးမအမုအဒါအဂုကတံအိန်ဒီးတံဖဲသကိးမသကိးဒီးတံဟံဆာအသးသဟီဝဲလါအဂုအယိန့လီ.

မုတမုလါပခိန်ပနံလါအပူကွင်သုတဖင်အတံတုဆါခိန်ဆါ, အတံဟုဂံလီအသးဘင်ဒီး ပအိန်ဆာထီဝဲကံ
ကျါပဝဲတုလါမုမဆါတနံအံန့တသုဝဲဒင်ဘင်. ပနံဟုဘင်တံလံလါခိန်နံလါအပူကွင်သုတဖင်ဘင်ဖဲဘင်မ, ဘင်
လဲဘင်ကွလါတံကီတံခဲ တံပဲးတံစ့အကတီ တုဒင်လဲဝဲလီတံကရကရိအဆာကတီ ဘင်လဲတံလွံခိခိန်, ဘင်
လဲတံပုဒီးတံပလီပဒီလါဒုဒါအကဆုးကတု, ဘင်ဟးအိန်သုယုမု, တံတလါတပုဘင်အယိဒုးအိန်ထီဝဲတံကီတံခဲ
လါအဝဲသုအဂီအါမဲဘင်ဆင်တတုယုအသးဘင်ဒီး မဝဲအဂုကတံအယိအသုအသုဖျါထီဝဲကွဲးလါမုမဆါတနံ
အံန့လီ. ကရပုမသကိးတံဒီးကရဖဲခဲလင် သုဒဲး, မဲသုကသုနီထီဝဲကွဲး ခိန်နံလါအပူကွင်သုတဖင် အတံဟုဂံ
လီအသးလါကရအတံဒိထီဝဲထီဝဲအဂီဒီးမဲသုကဟံးလိစု, မသကိးတံအဂုကတံတဂုလါအလီသနင်ဒဲးန့
မုယတံဆာမုလါဒီးယုထီဝဲသပုပုလါမုတနံအံန့လီ.

ကညီပိတ်မုန်ကရမုဝဲဒင် ကလုကွင်ပိတ်မုန်ဂံခိန်ထံးတံကရကရိတပုလါ အဒုးသုထီဝဲဘင်ထီဝဲ
ပိတ်မုန်ဒဲးသိးကသုညါလီအသးလါ အအိန်ဒီးတံသုတံဘင်, တံစိတံကမီလါပုလါ ကဘျါရှဲကွင်နီကစာတံဂုကီဒီးက
နင်လီပင်ယုလါတံမတံဆာတံတံဂု လါအဟဲဒဲးဘင် အတံအိန်မု တမံဂုတမံဂု န့လီ. ကညီပိတ်မုန်ကရဲလီစု
ကီးလါတံကမလီမဲကွင်တံဆိတ်တံမနုအကလုကလုလါပိတ်မုန်ဒီးဖိသုအဖိခိန်ဒီးဟုဂံတံဆိတ်ထွဲမစာဆုပုတတ
လါ အလိ ဘင်တံမစာလါကီကီတံ, ကီပယီ. ကီဆာဒီးကညီကီပူန့လီ. ကညီပိတ်မုန်ကရမလီတံလါ ကရမု

ကရုတုဖုလအဂ််ဆုဂ်ဘါဆုဂ်အိဂ်ဂ်ဆိးကျူ၊တူထိဂ်ထိဂ်ဘးဒီးအိဂ်ဆုဂ်အိဂ်ချူ န့ဂ်လီ။ကညီပိဂ်မုဂ်ကရုဟူးဂဲးဝဲဒ်သိး ပိဂ်မုဂ်တဖုဂ်ကထုဂ်ဖူးထိဂ်ကွံဂ်လတ်ဆိဂ်တံဂ်မနူအကလုဂ်ကလုဂ်ဒီးအတံဂ်အိဂ်မူအတီပတီဂ်အကထိထိဂ်အဂီ၊ကဒီး န့ဂ်ဘဂ်မုဂ်ခွါတံထဲသိးတူသိးလတ်အိဂ်မူကိးကပဒီးလတ်အပတီဂ်ပတီဂ်ဒဲးဝဲ၊ ကအိဂ်ဒီးတံသုဂ်ဆုဂ်သးဂဲးလတ်ကနုဂ်လီ ပဂ်ယုဂ်လတ်ထံဂုဂ်ကီသဲးတံတီခိဂ်ရိဂ်မဲလတ်အပတီဂ်ပတီဂ်ဒဲးဝဲယုဂ်ဒီးတံသုဂ်ထိဂ်ဖဲဂ်ဒဲးရုဂ်ကီစဖိဂ်အဂီ၊ဒီးလတ်ပပုတတတ် အပူလီဆိဒဲးတံပိဂ်မုဂ်ဒီးဖိသုဂ်တဖုဂ်ကမုဂ်လတ်သးခုဘဂ်ပုထူလံဖိတံခွဲးတံယံဂ်အလတ်အပူအဂီန့ဂ်လီ။

လတ်ကရုကရိတုဖုဂုတဖုဂုအပူ ဖဲသိးကရုကဒိဂ်ထိဂ်ထိထိဂ် ဒီးကအိဂ်ဂ်ဆိးကျူဝဲအဂီ လိဂ်ဘဂ်စ့ဂ်ကိးဝဲ တံဂ်ဂံတံဘါဒီးတံဆိဂ်ထွဲမစူန့ဂ်လီ။ လတ်ကရုအတံဒိဂ်ထိဂ်ထိထိဂ်အဂီ ပုတနီဟ့ဂ်လီဝဲကသုလတ်အနီဂ်ခိတံဂံတံ ဘါ၊ တနီလတ်အတံဆတ်တံ၊ တနီလတ် အတံဟ့ဂ်ကုဂ်ဟ့ဂ်ဖးဒီးတနီဟ့ဂ်လီကသုဝဲလတ် စုလီခိဂ်ခိဂ် ဒီးတံအဂု အဂု သုဂ် တဖုဂ်န့ဂ်လီ။ တံသုဂ်တဖုဂ်မဲလတ်အံ ပမုဂ်ကွဲဟံဖိဂ်ထိဂ်ကူအီဒီး ကမုဂ်တံဂံတံဘါဖးဒိဂ်လတ် ပကညီပိဂ်မုဂ်ကရု အဂီအယိဖဲနမသုအလီန့ဂ်မအီအဂုကတံတက့။ “ထံဖိတလီစီမုတမုဂ်တံနီတမံဘဂ်ဆုဂ်တူအအါထိဂ်ဒီးကဲထိဂ် ကူဝဲပိဂ်လဲဂ်ထံသုဝဲအသိး” မပကဟံဖိဂ်သကိးတံလတ်အအိဂ်ဒီးပုသုဂ်တဖုဂ်လတ်ပကညီပိဂ်မုဂ်ကရုဒီးပပုကလုဂ်အတံ လဲထိဂ်လဲထိထိဂ်န့ဂ်တက့။

ပမုဂ်ကွဲကဒါကူတံအိဂ်သးလတ်အပူကွဲဒီးတံအိဂ်သးလတ် ဆတ်တံခဲအံန့ဂ် မုဂ်တံလတ် အလီဆိ လိဂ်အသးဖး ဒိဂ် န့ဂ်လီ။ဆတ်တံလတ်အပူကွဲတံကုဂ်ဘဂ်ကုဂ်သုဆံးစ့ဝဲ လတ်ပပုကလုဂ်အသိးအကျါဘဂ်ဆုဂ် ဆတ်တံခဲအံပထံဂ် ဘဂ်လတ် ပပုကလုဂ်သုဂ်ဘိဂ်သးစံဒီးလီဆိဒဲးတံပိဂ်မုဂ်သုဂ်တဖုဂ်စ့ဂ်ကိးကုဂ်ဘဂ်ကုဂ်သု၊လဲထိဂ်လဲထိဒီးပဂ်ယုဂ်အါ ထိဂ်ဝဲလတ်တံခိဂ်ရိဂ်မဲအပတီဂ်န့ဂ်အိဂ်ဝဲဒဲးန့ဂ်လီ။တံလဲထိဂ်လဲထိအိဂ်အဖိခိဂ်တံကီတံခဲဒီးတံလတ်အတူတံဒီးပု တဖုဂ်ဆံးလီစ့လီဝဲဒဲးန့ဂ်တမုဂ်ဘဂ်။ ပုသးပုဖဲးဝဲ “ဆိမံဘဂ်ဆုဂ်တံဖိညီတမံဘဂ်” ပတံကရုကရိအံ ဘဂ်တံ သုဂ် ညါအါအါထိဂ်အဖိခိဂ်န့ဂ် မုဂ်တံဂုဝဲဘဂ်ဆုဂ် ပကဘဂ်သုဂ်ညါလတ်လတ်အကွဲဟ့ဂ်ပု ဖဲသိးအကမဟးဂီပု၊ ကမလီ ပျီပုန့ဂ်အိဂ်ဝဲတရံးထိဘိန့ဂ်လီ။ ပမံဘဂ်ဆုဂ်ပဒုဂ်ပဒါန့ဂ်တမံဝဲနီတဘျီဘဂ်။ ပဒုဂ်ပဒါန့ဂ် ကွဲဟ့ဂ်ပုထိဘိဖဲသိးကမ ဟး ဂီ ကွဲဂ်ပုအယိမံပကမသကိးတံပုဒီးတံသုဂ်ဆုဂ်သးဆုဂ် အိဂ်ဒီးတံသုဂ်ဆးသးဆးဒီးတံပလီပဒီပသးကိးဂုဒီး န့ဂ်တက့။

ပုတစီလဲဝဲဒီး ပုတစီဟဲဝဲလီ။ ခိဂ်နံလတ်အပူကွဲတဖုဂ် ဟံတုဂ်န့ဂ်ပုတံဖဲးတံမလတ်ပကမဒီးပမတုဂ်အီလံ၊ တူပစီလဲပူဝဲဝဲဒီး ပ ကဟံတုဂ်န့ ကဒီး ပဖိပလဲလတ်ခံသုဂ်တဖုဂ် လတ်တံဖဲးတံမလတ်ပမတုဂ်အီသုဂ်တဖုဂ်အံန့ဂ်လီ။ ဖဲ လဲဂ်ဂုဂုပဆတ်မုဂ်လတ်ပုတဂုလတ်လတ်လတ်ကဟံးထိဂ်ဖိဂ်ထိဂ်မူဒါတံဖဲးတံမတဆိဘဂ်တဆိ၊တပတီဂ်ဘဂ်တပတီဂ်ကမ သကိးတံအဂုကတံ ဖဲသိးပိဂ်မုဂ်တံတုဂ်ဘဂ်ခိဂ်ဘဂ်၊တံကီတံခဲသုဂ်တဖုဂ်ကလီမံကွဲဝဲလတ်၊ဆုဂ်ကဒုအသုလတ်အိဂ် ဖဲပိဂ်မုဂ်ကရု အနီတယံ အလီန့ဂ် ကလီမံကွဲဒီး ဆုဂ်အတံကပီလတ်အဝါ ကဟဲတူအိဂ်ပုဒီး မပကဒီးန့ဂ်ဘဂ်ကူတံ သုဂ်မံသးမုဂ်အလတ်အပူန့ဂ်မုဂ်ဝဲယတ်ဆတ်ဆတ်ဆတ်ဆုဂ်ကညီပိဂ်မုဂ်ကရုဖဲမဲလတ်အအိဂ်လတ်ကညီပိဂ်မုဂ်ကရုအမုဂ်န့ဂ်ပုထိဂ် ဝဲ(၃၅)ဝီတဝီလတ်မုဂ်တနံအံန့ဂ်လီ။

ယုယုဆုပတံမနူဖိတံဂ်၊

ပဒိဂ်နီဖိဒုတိ
ကရုခိဂ်
ကညီပိဂ်မုဂ်ကရု
လီခဲဂ်သး